

Check against delivery

United Nations Human Rights Council

UNICEF Statement

Delivered by UNICEF Deputy Executive Director, Rima Salah

21 June 2006

'Bilingual French/English statement'

Monsieur le Président, Distingués Membres du Conseil des droits de l'homme,

Au nom de Madame Ann Veneman, Directeur exécutive de l'UNICEF, c'est un grand honneur pour moi de représenter l'UNICEF à la première séance du Conseil des droits de l'homme.

Votre élection au Conseil des droits de l'homme témoigne de la confiance que la communauté internationale porte en vous pour le renforcement de la promotion et de la protection des droits de l'homme dans le monde. L'UNICEF vous félicite et vous adresse, Monsieur le Président, toutes ses félicitations pour votre élection à la présidence de cette toute première session.

Mr Chairperson, Distinguished Members of the Human Rights Council,

During this historical session of the Human Rights Council, UNICEF would like to be the voice of children and I would like to share a story with you. Just a few months ago, I was in Burundi and Uganda, visiting and meeting with children in shelters.

One 15-year-old at a shelter for 'night commuters' in northern Uganda begged me "*I want to go home. Can you please help us all to go home?*" As you know, 'night commuters' are children who walk many miles each night to sleep in shelters instead of their own homes, to avoid being abducted by rebels and forced to fight.

At the recent consultation on the UN Study on violence against children, one girl said to me "*if every adult could remember when they were children themselves, the world would be a much nicer place.*"

Whether it is fear of hunger, fear of losing love ones, fear of being left out, fear of being trafficked or of becoming soldiers or refugees, or fear of violence in their homes or their schools - we all know too well how children feel. We were, indeed, all children once. But as adults and policy makers we are often too busy to remember and to act accordingly.

Monsieur le Président, Distingués Membres du Conseil des droits de l'homme,

Pendant de nombreuses années, l'UNICEF a participé aux débats de la Commission des droits de l'homme sous le point de l'ordre du jour consacré aux droits de l'enfant. Grâce à notre contribution et en étroite alliance avec d'autres partenaires, les Etats membres ont pu, année après année, dévouer une attention particulière aux situations que confrontent les enfants à travers le monde. Les débats de la Commission ont permis aux Etats Membres de réaffirmer leur engagement en faveur des droits de l'enfant. Trop souvent cependant, l'examen de ces questions n'est resté qu'un point à l'ordre du jour.

Il est bien entendu essentiel qu'un débat sur les droits des enfants demeure un point spécifique dans l'agenda du Conseil des droits de l'homme. Cela n'est toutefois pas suffisant si nous voulons que le Conseil prenne en considération les droits de l'enfant de manière sérieuse et approfondie. L'UNICEF exhorte les Etats membres à donner aux droits de l'enfant toute l'attention qu'ils méritent et à les intégrer à tous les aspects du travail du Conseil. Vous avez tous une chance unique de jouer un rôle fondamental dans la construction d'un monde qui protège réellement les droits de l'enfant. Les enfants y croient profondément et nous sommes convaincus que vous saurez saisir cette occasion.

Mr. Chairman,

We recognise that significant progress has been made in codifying international norms and standards that promote and protect the human rights of each and every person. Yet, no one would disagree that human rights are still widely neglected. We all know that the most vulnerable – and amongst them the world's children – often are the first victims of these violations. Countless children are routinely denied their human rights, even though the Convention on the Rights of the Child is the most widely ratified human rights treaty.

Children will, without a doubt, welcome the development of a Universal Periodic Review of States' human rights records as part of the mandate of the Human Rights Council. And children are expecting the Human Rights Council, in setting up procedures for the Universal Periodic Review, to analyze the work of the Committee on the Rights of the Child and other relevant monitoring mechanisms, as an example of good practice.

In the process of undertaking the Universal Periodic Review, the Human Rights Council it is important to build upon the experience of UN agencies, especially those who have a presence in the country under consideration. UNICEF wishes to express its readiness to provide the Council with all necessary information, building on its strong field presence, its partnerships with a wide range of actors at country level, and its steady support to the CRC reporting process.

Furthermore, children expect States under review to organize domestic activities to promote national dialogue with the Government, civil society and children themselves.

Mr Chairman,

Children are tired of wars and children's rights violations.

The historic adoption of Security Council resolution 1612 has marked a new era of monitoring and reporting on child rights violations in the situation of armed conflict. Moving this process forward is a matter of urgency - as a 14 year old girl in an IDP camp in Kitgum said to me, "*I was born and the war was there*".

By the end of 2006, the Security Council will have considered comprehensive reports detailing information on six categories of human rights violations. UNICEF is actively supporting the implementation of this mechanism and we strongly feel that this vital information - as well as that from treaty bodies and other human rights mechanisms - needs to be taken into account by the Human Rights Council, especially when preparing periodic reviews for the countries concerned.

The periodic review process should also bear in mind a review of Member States' implementation of the recommendations from the soon to be released UN Study on violence against children. No doubt Professor Paulo Pinheiro will address this important aspect in greater detail.

M. le Président,

L'année dernière, j'étais au Niger pour évaluer les effets de la sécheresse sur les enfants. Dans un centre de récupération nutritionnelle pour les enfants mal nourris, je me suis approchée d'une infirmière en train d'enlever les tubes de perfusion d'un enfant de 2 ans. Je lui ai alors demandé: " Pourquoi enlevez-vous ces tubes ?" Elle me répondit : " Il est mort, il n'y a plus rien à faire. C'est trop tard ".

Depuis je me demande: " qu'est-ce qui était trop tard ? " Mon vœu, mon rêve, est que pour chaque enfant, où qu'il soit, il ne soit jamais trop tard.

L'UNICEF souhaite, une fois encore, féliciter les membres du Conseil pour leur élection et adresse au Conseil des droits de l'homme ses meilleurs vœux de succès. Les enfants, les femmes et les hommes qui voient chaque jour leurs droits violés comptent sur vous. Ne les décevez pas. Ils attendent beaucoup de vous.

Merci